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Dot.:  reorganizacji JBR Ministerstwa Gospodarki 
 
 

Szanowne KoleŜanki i Koledzy ! 
 
 Informuję, Ŝe w dniu 30.06. br. odbyło się spotkanie z Dyrektorem Departamentu Jednostek 
Nadzorowanych i Podległych p. Stanisławem Hebdą, jako wynik mojej rozmowy z Ministrem 
Gospodarki P.G. Woźniakiem w dniu 22.06.br. 
Na spotkaniu tym, w którym oprócz mnie wzięli udział Sekretarz RG JBR dr M. Daszkiewicz 
oraz Przewodniczący Komisji Przekształceń Własnościowych dr J. Gromek, zostaliśmy 
poinformowani przez dyr. ST. Hebdę, Ŝe Departament przygotował wstępny wykaz 
restrukturyzacji JBR Ministerstwa Gospodarki (w załączeniu). 
W imieniu Rady Głównej JBR przedstawiłem nasze stanowisko jak następuje: 
1) Restrukturyzacja JBR Ministerstwa Gospodarki jest potrzebna. 
2) Restrukturyzacja powinna mieć na celu: 

– umocnienie jednostek badawczo-rozwojowych dla efektywniejszej realizacji waŜnych 
zadań wzrostu innowacyjności polskiej gospodarki, opracowywania w większej skali 
nowych technologii i wyrobów, w większym zakresie wykonawstwa nowych 
projektów w ramach VII Programu Ramowego Unii Europejskiej, efektywnej 
realizacji Krajowego Programu Ramowego, lepszego wykorzystania środków 
strukturalnych Unii Europejskiej, silne jednostki badawczo-rozwojowe są niezbędnym 
czynnikiem rozwoju polskiej gospodarki, 

– pełną konkurencyjność z zagranicznymi jednostkami badawczymi, przy czym 
konkurencja europejska i światowa jest bardzo silna (instytuty koncernowe, duŜe 
organizacje badawcze, państwowe i regionalne jednostki badawcze), 

– uzyskanie efektów synergii w zakresie potencjału badawczego, lepszego 
wykorzystania zasobów badawczych i aparaturowych, lepszej organizacji, 
skutecznych form marketingowych i innych. 

3) Reorganizacja jbr powinna być oparta na wszechstronnej ocenie kaŜdej jednostki badawczo-
rozwojowej Ministerstwa Gospodarki z uwzględnieniem: 

– wyników nowej oceny parametrycznej wykonanej przez Ministerstwo Nauki                        
i Szkolnictwa WyŜszego, 

– wyników merytorycznych i ekonomicznych JBR uzyskanych w 2005r., 
– pozycji strategicznej i znaczenia jednostki  dla polskiej gospodarki i państwa. 
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4) Preferowaną formą reorganizacji JBR powinna być konsolidacja jbr moŜliwa do realizacji             

w następujący sposób: 
– włączanie słabszych jbr do silnych jednostek o ukształtowanej pozycji, czego dobrym 

przykładem jest KOMAG czy Metalchem, 
– łączenie JBR o zbliŜonym profilu działalności, czego przykładem mogą być działania 

podjęte przez jednostki badawczo-rozwojowe włókiennictwa i przemysłu lekkiego, 
– tworzenie sieci jednostek badawczo-rozwojowych czego przykładem jest Tecnalia            

w Hiszpanii, a takŜe Zintegrowany Instytut Naukowo- Technologiczny na Śląsku;               
dyr. dr J. Gromek przedstawił w toku spotkania bardziej szczegółowo koncepcję 
działania sieci JBR. 

5) Dobre jednostki badawczo-rozwojowe mające znaczące osiągnięcia, wysoką ocenę i uznanie 
ze strony środowisk naukowych i przemysłowych – powinny nadal funkcjonować jako 
jednostki samodzielne ( z uwzględnieniem moŜliwości konsolidacji w uzasadnionych 
przypadkach, szczególnie poprzez włączenie do nich  jednostek słabszych) 

6) Komercjalizacja jbr moŜe mieć miejsce szczególnie w następujących przypadkach: 
– w celu dalszej prywatyzacji, 
– przeprowadzenia do struktur duŜych przedsiębiorstw i koncernów, 
– przekształcenia w Centrum Badawczo-Rozwojowe zgodnie z Ustawą o niektórych 

formach wzrostu innowacyjności, 
– w sytuacji kiedy dana jednostka badawczo-rozwojowa nie realizuje zadań 

ustawowych jednostki naukowej. 
7) Celowe jest aby w warunkach nowelizacji ustawy o JBR wprowadzić zapisy o: 

– upadłości JBR, co oznacza pokrywanie strat z majątku danej jednostki badawczo-
rozwojowej, a nie przez skarb państwa, 

– Państwowych Instytutach Badawczych bez wymogu programu wieloletniego, co 
umoŜliwi nadanie statusu PIB wielu instytutom o uznanej pozycji. 

 
W toku dyskusji z dyr. St. Hebdą uzgodniono, Ŝe Rada Główna JBR przedstawi swoje 
stanowisko do proponowanego przez Departament wstępnego wykazu restrukturyzowanych 
jednostek badawczo-rozwojowych do 15 lipca br. Jednocześnie uzgodniono, Ŝe spotkanie 
dyrektorów jednostek badawczo-rozwojowych Ministerstwa Gospodarki z Ministrem                            
P.G. Woźniakiem odbędzie się pod koniec lipca br. 
W związku z powyŜszym zwracam się o: 
1. Określenie stanowiska w zakresie proponowanej przez Departament formy reorganizacji – 

przekształcenia Waszej jednostki. 
2. Proponowanej własnej formy reorganizacji. 
 
 Pragnę podkreślić, Ŝe przebieg rozmowy z dyr. St. Hebdą wskazywał z jednej strony na 
pełną determinację Ministerstwa w zakresie reorganizacji JBR MG, a z drugiej strony na 
moŜliwość rozpatrywania alternatywnych rozwiązań restrukturyzacyjnych. 
 
 Byłbym zobowiązany za przedstawienie stanowiska do 10 lipca br. 
 

Z wyrazami szacunku 
 
 

     Przewodniczący  
  Rady Głównej Jednostek Badawczo-Rozwojowych 

 
 

    Prof. dr inŜ. Zbigniew Śmieszek 
 


